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دكتر صالحي: اختلاف ايران و غرب ابدي نيست

علي اكبر صالحي وزير امور خارجه با تاكيد بر اين كه ايران صاحب اختيار هواپيماي تجسسي آمريكا است، افزود: هرگونه

تصميم گيري در باره اين هواپيما به عهده شوراي عالي امنيت ملي است.

علي اكبر صالحي وزير امور خارجه با تاكيد بر اين كه ايران صاحب اختيار هواپيماي تجسسي آمريكا است، افزود: هرگونه تصميم گيري
در باره اين هواپيما به عهده شوراي عالي امنيت ملي است.

ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران در گفتوگو با ايرنا امكان استرداد اين هواپيما و هم كمك گرفتن از كشورهاي ديگر براي به
زمين نشاندن آن را رد كرد.

وي با بيان اين كه چند روز خبر به زمين نشاندن هواپيماي تجسسي آمريكا را به عمد اعلام نكرديم تا تناقضات گفتاري مقامهاي
آمريكايي آشكار شود، اظهار داشت: ادعاهاي آمريكا در باره اين هواپيماي فوق مدرن تجسسي بي پايه و اساس بوده و براي توجيه

عمل خصمانهاش است.

وي تصريح كرد: آمريكا چه بخواهد باور كند و چه نكند، نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي ايران بدون كمك هيچ كشور خارجي اين
هواپيما را با كمترين آسيب به زمين نشانده اند.

وي افزود: آمريكا از طريق سفير سوييس در تهران كه حافظ منافع اين كشور است، براي استرداد اين هواپيما پيامي را ارسال كرده كه
پاسخ ما به اين درخواست روشن است.

صالحي تصريح كرد: جمهوري اسلامي ايران در چارچوب كنوانسيونهاي بين المللي اين تجاوز را پيگيري و از حقوق ملت دفاع ميكند.

رئيس دستگاه ديپلماسي از مقامهاي افغانستان هم در اين باره توضيح خواست و به آنان توصيه كرد اجازه تكرار اين تجاوز را ندهند.

وي به همه همسايگان جمهوري اسلامي ايران هم توصيه كرد خاك و حريم هوايي خود را در اختيار آمريكا و همپيمانانش قرار ندهند؛
چرا كه اقدامي غير دوستانه تلقي ميشود.

صالحي با رد برخي ادعاها مبني بر كمك گرفتن از كارشناسان كشورهاي ديگر براي به زمين نشاندن هواپيماي آمريكايي تاكيد كرد:
وقتي چنين پهپادي وارد كشور ميشود، فرصتي نيست كه از كسي كمك بخواهيد، خودمان اكنون هواپيماهاي بدون سرنشين رادار

گريز تجسسي ميسازيم.

وزير امور خارجه افزود: اين طور نيست كه ما در خلأ بوده و ناگهان توانسته باشيم اين اقدام را انجام دهيم، اين امر مسبوق به سابقه
است؛ يعني عزيزان ما در نيروهاي مسلح، سالها اين توانمندي را ايجاد كرده بودند و لذا ضرورتي نداشت از كشور ديگري كمك

بخواهيم.

و در چارچوب ايران، يك تجاوز ميدانيم  فراز حريم هوايي جمهوري اسلامي  بر  را  اين هواپيما  امور خارجه گفت: حضور  وزير 
كنوانسيونها كه حقوقمان در آنها لحاظ شده است، به همان ميزان كه خود را متعهد ميدانيم، به همان ميزان هم سعي خواهيم كرد

از حقوقمان دفاع كنيم و به هر آنچه در اين كنوانسيونها پيش بيني شده است، عمل خواهيم كرد.

وزير امور خارجه درخصوص درخواست آمريكاييها براي استرداد اين پهپاد اظهار داشت: پاسخ ما مشخص است؛ حالا آنها براي اين
كه از اين مهلكه خود را خارج كنند، ادعاهاي ديگري دارند؛ از جمله اين كه اعلام كردهاند اين هواپيما در حال انجام ماموريت سازمان

ملل بوده است.

وزير امور خارجه تصريح كرد : انجام ماموريت براي سازمان ملل، شيوههاي خود را دارد. براي مثال، وقتي در بسياري مناطق، سازمان
ملل نيرو اعزام ميكند مانند سومالي يا جنوب لبنان، تانكها، خودروها و ابزار و ادواتش، آرم و رنگ خاصي دارند.

صالحي اظهار داشت: ادعاهاي آمريكا در اين زمينه كاملاً بي مبنا، بي اساس و بي پايه براي رد گم كردن، فرار به جلو و ايجاد زمينهاي
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براي توجيه عمل خصمانه اش است كه البته هيچ كس، خريدار آن نيست.

وزير امور خارجه در باره سفر چند ساعته اخير سعيد جليلي دبير شوراي عالي امنيت ملي به روسيه و ادعاهاي مطرح شده در باره ارتباط
اين سفر با هواپيماي جاسوسي آمريكا گفت: تحولات منطقه، تحولاتي مورد توجه كشورهاي منطقه از جمله روسيه است.

صالحي افزود: ما رايزنيهايي در ارتباط با تحولات منطقه با روسيه داريم و دكتر جليلي براي رايزني با روسها در باره تحولات منطقه
سفر كرد و هيچ بحثي در ارتباط با هواپيماي تجسسي آمريكا مطرح نشده است. صالحي درباره استقرار رادارهاي مربوط به سپر دفاع
موشكي در تركيه هم گفت: برخلاف آنچه دوستان ترك بيان كرده اند، خانم هيلاري كلينتون وزير خارجه آمريكا چند روز پيش در ژنو

اعلام كرد كه اين سامانه راداري فقط براي مقابله با موشكهاي ايراني است.

وزير امور خارجه خطاب به دولتمردان تركيه اظهار داشت: ما كدام حرف را باور كنيم؟ شما ميگوييد قطعا هدف ايران نيست؛ اما خانم
كلينتون، هدف از اين سامانه راداري را جمهوري اسلامي ايران بيان ميكند.

رئيس دستگاه ديپلماسي از دولتمردان تركيه سئوال كرد: دوستان ترك ما در قبال اين حرف خانم كلينتون چه جوابي دارند؟

وي گفت: از دوستان ترك ميخواهيم كه نسبت به حساسيت همسايگان از جمله جمهوري اسلامي ايران در قبال استقرار سامانه
راداري در خاك اين كشور توجه ويژه داشته باشند.

صالحي از دولت تركيه خواست در اين زمينه بازنگري جدي داشته باشد و ادامه داد: اين فقط ما نيستيم كه به اين سامانه راداري
حساسيت داريم، كشورهاي ديگري هم در منطقه هستند كه همين حساسيت را دارند؛ از جمله روسيه. روسها هم به اين موضوع

اعتراض دارند.

حادثه سفارت انگليس

از سوي ديگر صالحي از عملكرد وزارت امور خارجه در قبال حادثه ورود عدهاي به سفارت انگليس در تهران دفاع كرد و با تاكيد بر اين
كه نبايد به دست دشمن بهانه داد، افزود: با اقدام صحيح وزارت امور خارجه در چارچوب عزت، حكمت و مصلحت توانستيم از يك

بحران وسيعتر جلوگيري كنيم.

ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران اظهار داشت: ملت ايران به دشمنيهاي انگليس آگاهي دارد و اين خصومتها بر همه مبرهن و
روشن است و نياز به وارد شدن به تك تك آنها در دو قرن اخير نيست و اين امر جاي خود را دارد اما فعلا با اين كشور رابطه سياسي

داريم.

وزير امور خارجه افزود: اقدام اخير انگليس هم مبني بر تحريم بانك مركزي ايران اقدامي مطالعه نشده، عجولانه و احساسي بود چون
حتي ايالات متحده آمريكا وقتي زمزمههاي اين بحث آغاز شد، تصميمي نگرفته بود.

صالحي افزود: اما يكدفعه هيجانها و شور معترضين باعث شد، برخي معترضين وارد حياط سفارت شوند كه به نظر ما، اقدامي خارج
از كنوانسيونها است.

مسئول دستگاه ديپلماسي اضافه كرد: ما چه بگوييم؟ بگوييم خوب كاري كرديد وارد سفارت شديد. آن وقت در عرصه بين المللي چه
كنيم؟ اگر آنها هم چنين اقدامي را انجام دهند و ما اعتراض كنيم، آيا آنگاه اعتراض ما مسموع خواهد بود؟

وزير امور خارجه خطاب به كساني كه به ابراز تاسف او معترضند، گفت: اينها جاي من بنشينند تا ببينند چه بايد در عرصه بين المللي
بگويند. ورود به سفارت را كه به عنوان خاك يك كشور تلقي ميشود، چگونه توجيه كنيم؟ دوستان بفرمايند تا ما همان حرف را بزنيم؛

البته حرفي حقوقي، منطقي و اخلاقي.

صالحي با تاكيد بر اين كه وزارت امور خارجه يك وزارتخانه خود مختار نيست كه بخواهد هر اقدامي را انجام دهد گفت: وزارت امور
خارجه، وزارتخانهاي است كه با توجه به حساسيت جايگاهش، بنا به فرموده رهبر معظم انقلاب نيمي از دولت و پيشاني جمهوري
اسلامي ايران در خارج از كشور است، وزارت امور خارجه نميتواند خودمختارانه عمل كند. در كشور، شوراي عالي امنيت ملي وجود
دارد. اگر بيانيه و اقدامهاي وزارت امور خارجه بر خلاف منافع ملي و در جهتي غير از جهت نظام بوده باشد، شما فكر ميكنيد وزارت
امور خارجه ميتوانست آن اقدامها را انجام دهد؟ به يقين نميتوانست. رئيس دستگاه ديپلماسي تاكيد كرد: پس وقتي ما اقدامي را
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انجام ميدهيم، در مجموع جهت گيري نظام را بيان ميكنيم.

وزير امور خارجه اظهار داشت: سربسته بگويم، توانستيم با اقدام صحيح وزارت امور خارجه كه در چارچوب عزت، حكمت و مصلحت
بود از يك بحران وسيعتر جلوگيري كنيم.

صالحي گفت: فكر ميكنم تمامي آحاد ملت ايران واقف به اين امر هستند كه فرزندانشان در وزارت امور خارجه به منظور حفظ عزت و
منافع كشور بطور همزمان عمل ميكنند و نميخواهند كشور را در چالشي بيهوده قرار دهند.

وزير امور خارجه درباره تاثير اين اقدام بر انزواي ايران در مجامع بينالمللي گفت: اكنون ايالات متحده آمريكا همه عزم خود را جزم
كرده است كه از هر طريق ممكن به جمهوري اسلامي ايران فشار وارد كند.

وي با يادآوري صدور سه قطعنامه در ارتباط با موضوع هستهاي در شوراي حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي و دو موضوع حقوق
بشر و سناريو ترور سفير عربستان در مجمع عمومي سازمان ملل در يك ماه اخير افزود: هيچ يك از اين قطعنامهها پايه و اساس
درستي ندارند. قطعنامه شوراي حكام آژانس كاملاً سياسي بود براي اينكه 10 سال پرونده ايران در آژانس مطرح است و تحول جديد

رخ نداده بود.

ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران گفت: همزماني اين قطعنامهها نشان از يك فشار سياسي دارد يعني اگر كسي تا امروز در بحث
سياسي بودن پرونده هستهاي و حقوق بشر ايران شك داشت، اكنون به يقين تبديل شده كه اينها سياسي است.

وزير امور خارجه اظهار داشت: آنها در حال تلاش هستند تا جمهوري اسلامي ايران را منزوي كنند حتي در بين كشورهاي اسلامي و
منطقه و در اين زمينه مجبورند از شيوههايي چون سناريو ترور سفير عربستان سعودي استفاده كنند.

وي افزود: در اين سناريو آنها تلاش كردند ما، عربستان و شوراي همكاري خليج فارس و كشورهاي همسايه را مقابل هم قرار دهند تا
ما را منزوي كنند.

صالحي با بيان اينكه آنها به اهداف خود نرسيدند، گفت:با عربستان تماسهايي داريم و در يك ماه اخير، دوبار به عربستان سفر كردم
و مسئولان عربستان آنقدر هوشمند هستند كه بدانند اين يك فتنه است و اجازه نخواهند داد اين فتنه تبديل به معضلي شود.

صالحي اظهار داشت: خوشحاليم كه با اقدام بموقع وزارت امور خارجه توانستيم جلوي حوادث بزرگتر را بگيريم.

صالحي درباره واكنش انگليس مبني بر تعيين ضرب الاجل براي خروج ديپلماتهاي ايراني از اين كشور گفت: واكنش انگليس شتاب
زده بود. با صحبتهاي تلفني كه داشتيم اين تصور بود كه واكنش آنها منطقي باشد ولي به نظر ميآيد در آنجا هم نظرات مختلفي

وجود دارد.

وزير امور خارجه تصريح كرد: به نظر من اينجا انگليس عاقلانه عمل نكرد، ميتوانست از سفيرش بخواهد كه برگردد و بقيه هم كارشان
را ادامه دهند؛ مجلس شوراي اسلامي هم كه تقاضاي قطع رابطه نكرده بود.

صالحي با بيان اينكه مصوبه مجلس از ديدگاه ما ميتواند ملاك عمل باشد، افزود: كاردارها ميتوانند كار خود را شروع كنند مگر اين
كه مصوبه جديدي اعلام شود.

وي در پاسخ به اينكه آيا پيشنهادي در زمينه روابط تهران - لندن براي انگليسيها داريد، گفت: ما پيشنهادي براي انگليسيها نداريم؛
نظرمان اين است كه قطع رابطه نكردهايم و مصوبه مجلس شوراي اسلامي ملاك عمل ماست.

ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران با اشاره به اين كه علاقهمند به داشتن روابط متوازن با تمامي كشورها به جز رژيم صهيونيستي
هستيم گفت: بحث رابطه با ايالات متحده آمريكا زود هنگام است.

وزير امور خارجه ادامه داد: آمريكا با ايران در حالت تخاصم است و آمريكاييها هنوز به اين باور نرسيدهاند كه در ايران انقلاب شده و
كشوري مستقل است و هنوز در روياي خودشان هستند تا ايران را به مدار سياسي خودشان بياورند؛ تا زماني كه چنين فكر ميكنند

رابطه با آمريكا، رابطهاي بي معنا خواهد بود.
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صالحي افزود: وزارت خارجه يگانه مكاني است كه با دشمن هم ميتواند تماس بگيرد و كسي هم خرده نميگيرد. بالاخره بايد كانالي
باشد تا با دشمن صحبت كنيم و كانال تعريف شده وزارت امور خارجه است.

صالحي درباره استرداد تاجيك در قبال تحويل هواپيماي بدون سرنشين آمريكا هم گفت: اگر چنين اتفاقي بيفتد، نهايت خصلت
غيرانساني دولت انگليس را نشان ميدهد و موضوع پهپاد چه ربطي به موضوعي انساني كه چهار يا پنج سال از عمر آن ميگذرد،

دارد.

وي گفت: وزارت امور خارجه در چند سالي كه اين مشكل را براي آقاي تاجيك ايجاد كرده اند، با تمام توان و قدرت خود وارد ميدان
شده است. وكيل گرفته و هزينههاي هنگفتي صرف كرده است و اكنون هزينههاي وي را ميپردازد و البته اين وظيفه ماست در حالي

كه آقاي تاجيك به عنوان يك هموطن براي ادامه تحصيل به انگليس رفته بود.

وزير امور خارجه اظهار داشت: البته وزارت امور خارجه بنا به حكم وظيفه و همدردي با يك هموطن اقدامهاي جدي در اين باره انجام
داده و تا امروز تمام تلاش خود را كرده است كه آقاي تاجيك را به سلامت به وطن بازگرداند.

صالحي گفت: اقدامهايي انجام شده است كه نميتوانم اعلام كنم تا مورد سوء استفاده قرار نگيرد.

تحريم نفت

وزير امور خارجه در ادامه اين گفتوگو تحريم منابع انرژي و نفت را به سادگي قابل اعمال ندانست و افزود: خود را براي بدترين
شرايط آماده كرده ايم.

وي ادامه داد: خوشبختانه با تجاربي كه جمهوري اسلامي ايران در اين سه دهه اندوخته، همواره توانسته است بهخوبي تحريم را دور
بزند.

مسئول دستگاه ديپلماسي اظهار داشت: اقدامهاي ما مبتني بر در نظر گرفتن بدترين شرايط است. يعني بدترين شرايط را فرض
ميكنيم كه روش عقلاني هم همين است و پيشبينيهاي لازم را انجام ميدهيم و بر اساس آن، نقشه راهي را براي خود ميانديشيم

و تدوين ميكنيم.

صالحي با تاكيد بر اين كه ما خود را براي بدترين شرايط آماده كرده ايم، در عين حال گفت: اگر بخواهند عملي خارج از قاعده معمول
خودشان انجام دهند، اين يعني يك تقابل و روبهرو شدن با هم و ما از هيچ تقابل و رويارويي استقبال نميكنيم.

وزير امور خارجه اظهار داشت: خواهان صلح، ثبات و امنيت منطقه هستيم اما اگر خداي نكرده اشتباهي از طرف آنها رخ دهد كه
بخواهند با ما روبرو شوند يا تهاجمي كنند، آن وقت با تمامي قوا از خود دفاع خواهيم كرد كما اينكه در گذشته هم اين منظره زيبا را

در مقابل چشمان جهانيان ارائه كرديم.

صالحي درباره انتقادها به شركت در مراسم تشييع جنازه وليعهد سابق عربستان و نحوه ملاقات با وي گفت: آيا من خودمختار هستم
و ميتوانم سر خود در مراسم تشييع جنازه شركت كنم؟!

بينياش داشت و اصلا بر  بود و ماسك هم  بر صندلي نشسته  بيمار و  افزود: پادشاه عربستان، فرد سالخوردهاي است كه  وي 
نميخواستند به دليل كسالتش او را به مراسم تشييع بياورند. حالا آقايان انتظار دارند اين پادشاه بيمار بلند ميشد و با ميهمانان حال

و احوالپرسي ميكرد.

صالحي با بيان اين كه چگونه بايد با وي كه بيمار و نشسته بود، دست ميدادم گفت: واقعا انسان از برخي انتقادات در حيرت
ميماند.

وزير امور خارجه اظهار داشت: به پادشاه عربستان تسليت گفتم و ايشان هم به رهبر معظم انقلاب و رئيسجمهوري سلام رساند و
قدرداني كرد و اگر با هر كسي 30 ثانيه صحبت كرد با بنده دو دقيقه صحبت كرد.

مسئول دستگاه ديپلماسي اظهار داشت: اينكه چرا در اين مراسم شركت كردم، تصميمي بود كه گرفته شده بود و من رفتم و اگر اين
تصميم به منظور حفظ منافع نظام نبود، يقين بدانيد اين اقدام صورت نميگرفت. صالحي گفت: واقعا اگر انتقادها براي خدا باشد، به
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دل مينشيند و مكلف به عمل كردن به آن هستيم.

صفحه سوخت هستهاي

از سوي ديگر، صالحي در خصوص آخرين دستاوردهاي فني، در موضوع هستهاي اعلام كرد: ظرف دو ماه آينده نخستين صفحه
سوخت هستهاي با اورانيوم 20 درصد توليد و در راكتور تحقيقاتي تهران جاگذاري خواهد شد.

صالحي ياد و خاطره شهيد دكتر مجيد شهرياري را گرامي داشت و افزود: بخش عمده محاسبات اين كار را دو سال پيش كه رياست
سازمان انرژي اتمي را به عهده داشتم از وي خواستم كه انجام داد.

وي تصريح كرد: اصل اين كار محاسباتش بود كه آن شهيد گرانقدر بدون دريافت حتي يك ريال حق الزحمه، اين كار را انجام داد.

وي درباره امكان مصالحه در پرونده هستهاي در آينده گفت: هيچ موضوعي ابدي نيست بالاخره هر جنگي نهايتي دارد و هر اختلاف
نظر سياسي هم بايد روزي حل شود و موضوع هستهاي ايران هم از موضوعاتي است كه روزي حل خواهد شد.
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